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VAN DE DIRECTIE

Vooruitkijken!
Je kunt geen krant openslaan of de tv aanzetten of het gaat wel over 
de stikstofplannen die de overheid door wil voeren. Logisch, want de 
stikstofproblematiek is een thema dat iedereen aangaat. 

Laat ik beginnen te zeggen dat 

we als veevoederproducent 

de onrust, de onzekerheid en 

de daarmee gepaard gaande 

boosheid onder de boeren heel 

goed begrijpen. En dat we ook 

met ze meevoelen. Wat dat betreft 

kijken we ook met een goed 

gevoel terug op onze deelname 

aan de massale protestactie 

in Stroe. Een geslaagde dag 

waarop de aanwezigheid van vele 

duizenden agrariërs nog eens 

onderstreepte hoezeer zij gekant 

zijn tegen de wijze waarop de 

plannen van de overheid tot nu 

toe zijn gepresenteerd. Een en 

ander heeft tot felle acties vanuit 

de boerensector geleid. Hoezeer 

ik deze ook begrijp, moeten we 

er mijn inziens wel voor waken 

dat burgers hierdoor niet hun 

sympathie verliezen. Bovendien 

dreigt het meer over de acties te 

gaan dan over de achterliggende 

problematiek. En daar is niemand 

mee gediend.

Vooruitkijken
Wat me in de discussies over de 

stikstofplannen van de overheid 

opvalt is dat deze vooral over 

het inkrimpen en sluiten van 

boerenbedrijven gaan. Partijen 

staan daarbij lijnrecht tegenover 

elkaar. Ik ben van mening dat het 

veel meer over de perspectieven 

en over de toekomst moet gaan. 

Met andere woorden: laten we 

vooral vooruitkijken. Want hoe 

je het ook wendt of keert, we 

zullen toch met elkaar verder 

moeten. Laten we onderzoeken 

welke mogelijkheden er zijn voor 

een ander verdienmodel van de 

veehouderij. Als de burger in dat 

geval bereid is om een goede 

prijs te betalen voor een in zijn 

ogen eerlijker, diervriendelijker en 

duurzamer product, dan is dat toch 

prima. Laat de overheid op dat 

punt met een plan komen. Tot nu 

toe wil de burger van alles, maar 

dezelfde consument bepaalt met 

zijn koopgedrag wat we binnen de 

marges kunnen. Hoe denken we 

dit aan te pakken? Dát zou wat 

mij betreft meer op de voorgrond 

moeten staan.

Coöperatie
Dat we als veevoerproducent 

bij een krimpende veestapel 

ook zelf de consequenties 

daarvan zullen ondervinden is 

een feit. Als coöperatie is het 

onze belangrijkste opdracht 

om boeren te ondersteunen. 

Het meebewegen met 

maatschappelijke ontwikkelingen 

is daar onlosmakelijk mee 

verbonden. Teruglopende volumes 

qua veevoeders zullen we moeten 

opvangen door nog efficiënter 

te werken. En door strategische 

samenwerkingen aan te gaan; 

iets waar we al eerder mee zijn 

begonnen. Mooie voorbeelden 

daarvan zijn onze samenwerkingen 

met Agruniek Rijnvallei voor de 

productie van biologisch voer en 

met ABZ voor de productie van 

biologisch voer en pluimveevoer 

met PAP’s/dierlijke eiwitten.

Duurzaamheid
Als coöperatie kijken we 

dus naar de toekomst. Dat 

doen we ook waar het over 

duurzaamheid en maatschappelijk 

verantwoord ondernemen gaat. 

Zo verwerken we PAP’s/dierlijke 

eiwitten in plaats van soja. En 

als grootafnemer van gas en 

elektra zijn we de mogelijkheden 

aan het onderzoeken om het 

gebruik terug te dringen en 

energie deels zelf duurzaam op 

te wekken. Vooruitkijken, daar 

zijn we als coöperatie succesvol 

mee geworden. Dan moet het op 

landelijk niveau toch ook lukken! 

voorn, 

Martin Vervoorn, directeur.

Laten we onderzoeken 
welke mogelijkheden 
er zijn voor een ander 

verdienmodel  
van de veehouderij.
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Happy Chicken Farm telt circa 250.000 

leghennen verdeeld over twaalf stallen 

en zeven locaties. Frank en Amanda 

de Ronde runnen het pluimveebedrijf 

samen met hun medewerkers. 

Een aantal jaren geleden werd er 

gaandeweg overgeschakeld op het 

witte legras Dekalb White. Een ras met 

een fokkerijdoelstelling van 500 eieren 

per opgehokte hen in 100 weken 

leeftijd.

Complexe rekensom
Draagt langer dan 100 weken 

aanhouden zonder ruien bij aan het 

resultaat of niet? 

Volgens Frank de Ronde spelen 

daarbij veel factoren een rol. “Denk 

onder andere aan technische 

resultaten, kwaliteit van de eieren, 

eierprijzen, diergezondheid, leegstand, 

schoonmaak- en de opzetkosten 

van een nieuw koppel. IT-specialist 

en analyticus Vincent Beijer heeft 

met bepaalde uitgangspunten en 

aannames uitgerekend wat uiteindelijk 

de voordelen zijn van het verlengen 

van de koppelduur naar 110 weken. 

Dit heeft hij gedaan door de resultaten 

van alle koppels te extrapoleren over 

10 jaar. Gelet op de omvang van het 

pluimveebedrijf en het aantal koppels 

is dat een complexe rekensom.” 

LEGPLUIMVEEHOUDER FRANK DE RONDE:

‘ Koppelduur verlengen tot 
110 weken is ook duurzamer’
Is het verlengen van de koppelduur van 100 naar 110 weken duurzaam 
of niet? En helpt het de financiële resultaten te verbeteren? Deze vragen 
hielden Frank de Ronde, eigenaar van Happy Chicken Farm, al langer bezig. 
Samen met IT-specialist en analyticus Vincent Beijer is hier uitgebreid aan 
gerekend en uiteindelijk is besloten om dit voor zijn bedrijf in een strategie 
te verwerken. 

Voerwinst
In het onderstaande overzicht 

is de berekening te zien van de 

extra voerwinst met een aantal 

aannames voor een periode van 

10 jaar. Conclusie: Het aantal 

rondes wordt beperkt en de totale 

voerwinst stijgt met 9% voor VU 

(vrije uitloop).

Ook financieel 
interessant 
Frank de Ronde: “Voor ons 

bedrijf betekent een verlengde 

koppelduur naar 110 weken 

een substantiële verbetering 

van het financiële resultaat. Het 

verbeterde rendement komt 

vooral voort uit de reductie van 

het aantal koppelwisselingen 

gecombineerd met de extra 

voerwinst van de periode na 100 

weken. Een reductie van het 

aantal koppelwisselingen over 

SCHARREL
100 110

1 1 Aantal weken reinigen etc.
83 93 Aantal weken in de schuur
84 94 Idem inclusief reinigen etc.

6,2 5,5 Aantal rondes

6 7,2 Voerwinst per ronde

0,12 Voerwinst laatste 10 weken

37,2 39,9 Totale voerwinst in 10 jaar

2,7 Delta voerwinst in 10 jaar

7% Idem in %

VRIJE UITLOOP
100 110

1 1 Aantal weken reinigen etc.
83 93 Aantal weken in de schuur
84 94 Idem inclusief reinigen etc.

6,2 5,5 Aantal rondes

9 11 Voerwinst per ronde

0,2 Voerwinst laatste 10 weken

55,9 61 Totale voerwinst in 10 jaar

5,2 Delta voerwinst in 10 jaar

9% Idem in %

De extra voerwinst met een aantal aannames voor een periode van 

10 jaar. Groene cellen zijn input en de oranje cellen zijn berekende 

waardes.
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een periode van 10 jaar leidt 

tot minder leegstand en minder 

vaak een aanloopfase moeten 

doorlopen met geringe inkomsten. 

Een belangrijke uitdaging is 

vooral het beperken van de uitval, 

het legpercentage tot het eind 

overeind houden en zorgen voor 

een goede kwaliteit. Zo is de 

110 weken ambitie voor de witte 

leghennen ontstaan.”

Wekelijkse rapportages
Zzp’er Vincent Beijer verzorgt voor 

Frank de Ronde al langer wekelijks 

de technische- en financiële 

Frank de Ronde (r), Vincent Beijer (l) en Gijsbert Thomassen 

bekijken de resultaten

De nieuwe stal in Hooghalen werd uit esthetisch oogpunt voorzien van koepels.

Dit zijn de technische prestaties van stal 1 in Hooghalen in de laatste weken voordat de hennen naar de slacht gingen. 

kal. leg ei aantal eieren LBH LBH v.c. ei -

week week leg % norm gewicht norm cum. norm cum. norm Cum. norm voergeld

18 100 74,4 77,9 62,7 63,9 501,7 492,4 90,9 92,7 2,21 2,09 0,19

19 101 73,9 77,2 63,3 63,9 506,4 497,4 90,4 92,5 2,21 2,09 0,18

20 102 73,5 76,5 63,3 63,9 511 502,3 89,8 92,3 2,21 2,10 0,23

Lees verder op volgende pagina
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rapportages. Deze unieke set 

rapportages is uitgebreid met de 

verlengde koppelduur rapportages 

zodat er wekelijks gevolgd kan 

worden of de beoogde resultaten 

afgezet tegen de 110 weken norm 

ook daadwerkelijk gehaald worden 

en waar er eventueel moet worden 

bijgestuurd. De 100 weken norm 

voor Dekalb White is door Vincent 

Beijer opgerekt tot 110 weken. 

Alle Dekalb White koppels van 

De Ronde worden sinds midden 

2021 gerapporteerd tegen de 110 

Het bedrijf heeft sinds kort eierdoosjes  met een eigen logo.Bij twee vestigingen wordt gebruik gemaakt 

van een stapelrobot.

weken norm. Vincent Beijer: “De 

resultaten, de dingen die goed, 

maar ook die fout gaan, bespreek 

ik met Frank. Ik houd hem als het 

ware elke week een spiegel voor.” 

Frank de Ronde: “Door de inzet 

van Vincent heb ik in korte tijd vijf 

procent extra voerwinst weten te 

behalen, omdat ik veel sneller kan 

schakelen.”

Enthousiast
Ook buitendienstmedewerker 

Gijsbert Thomassen van De Valk 

Wekerom krijgt de wekelijkse 

rapportages toegestuurd per 

e-mail. Die bespreekt hij met Frank 

de Ronde en Vincent Beijer. 

De rapportages vormen ook de 

basis voor het overleg met de 

nutritionist van De Valk Wekerom. 

De buitendienstmedewerker:  

“Als er bijvoorbeeld sprake is van 

een daling van de voeropname of 

de legopbrengst, kijken we naar 

de oorzaken en gaan op zoek naar 

een oplossing. Dat is de kracht 

Happy Chicken Farm
Happy Chicken Farm telt 250.000 leghennen, waaronder 100.000 scharrel en 150.000 vrije uitloop.  

De leghennen zijn verspreid gehuisvest over 12 stallen in Drenthe en Groningen. In 10 stallen worden 

Dekalb White leghennen gehouden. De eieren worden geproduceerd op basis van Beter Leven 1, 2 en 3 

sterren. In vrijwel alle stallen werken vaste medewerkers. Ze doen onder andere de dagelijkse controles en 

rapen de eieren. Frank de Ronde: “Een leuke ploeg mensen die allemaal erg betrokken zijn bij hun werk. 

Samen zorgen zij voor de continuïteit van ons bedrijf. En daar zijn we trots op. Zonder hen zouden we  

het niet rond krijgen.”
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SPECIFIEKE 
VOERSTRATEGIE
Omdat goede voeding een belangrijke voorwaarde is voor het 

succesvol lang aanhouden van een koppel is er intensief overleg 

geweest met de buitendienstmedewerker en nutritionist van De 

Valk Wekerom. Het resultaat is een speciaal aangepast voerschema 

en een specifieke voerstrategie. Hiermee is het mogelijk om de 

koppelduur verantwoord te verlengen tot 110 weken. 

van data. Maar data mag nooit 

als een vervanging worden gezien 

voor de ogen en oren van een 

pluimveehouder in een stal. 

Het is altijd plus plus.” 

Frank de Ronde is enthousiast 

over de eerste resultaten van het 

verlengen van de periode waarin 

een koppel in een stal zit. “In 

Hooghalen zitten we nu op 511 

eieren bij 102 weken. Dat is boven 

de norm die voor Dekalb White 

leghennen wordt gehanteerd: 

481 eieren bij 100 weken. Onze 

Katja Eising is één van de vaste medewerkers en runt 

de grootste vestiging.

verwachting is dat 528 eieren bij 

110 weken haalbaar moet zijn. 

Oké, dat is nu nog theoretisch, 

maar toch. En weet je, die 

strategie past ook heel goed in 

de discussie over duurzaamheid, 

want ook dat aspect vinden we erg 

belangrijk in onze bedrijfsvoering. 

Het verlengen van de koppelduur 

betekent namelijk automatisch dat 

er over een langere periode minder 

leghennen opgezet hoeven te 

worden.”

‘Door de inzet 
van Vincent 

heb ik in 
korte tijd vijf 
procent extra 

voerwinst 
weten te 
behalen’
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SAVE THE DATES!

DONDERDAG 3 NOVEMBER
INFORMATIE BIJEENKOMST 
VARKENS EN RUNDVEE
HOGE VALKSEWEG 58
LUNTEREN

Programma: 

Ochtend

Een algemeen programma.

Middag 

Een sectorspecifiek programma.

De dag zal worden afgesloten met een 

gezamenlijk rondje door de fabriek. 

VRIJDAG 4 NOVEMBER
INFORMATIEBIJEENKOMST VOOR BIOLOGISCHE 
RUNDVEEHOUDERS
GROENEVELD 2, MEPPEL ONTVANGST: 11.00 UUR
THEMA: BETER VOER

Marieke Hoepel van Countus over het huidige stikstofprobleem. 

Dennis Storkhorst van Groeikracht B.V. over de mogelijkheden om nog beter 

ruwvoer te telen. 

Teus van Schaik, adviseur herkauwers bij De Valk Wekerom, licht toe hoe en 

welk krachtvoer het beste bij uw ruwvoer past. 

Rond 15.00 uur zal de dag worden afgesloten met een rondje door de fabriek. 

DONDERDAG 6 OKTOBER
DVW KENNISSESSIE
HOGE VALKSEWEG 58, LUNTEREN

De Valk Wekerom lanceert ‘DVW Kennissessie’. Reserveer donderdagavond 6 oktober* alvast 

in uw agenda. Tijdens deze pluimvee kennissessie delen onze specialisten hun kennis over 

innovaties en belangrijke thema’s binnen onze sector. Houd onze website in de gaten voor meer 

Rob Giesen, consultant bij PoultryPlan

Hij zal samen met De Valk Wekerom de voordelen 

tonen van PoultryPlan voor u als pluimveehouder.

Sjaak van Schaik, Van Westreenen

“Pluimveehouderij en stikstof, waar komen we 

vandaan en waar gaat het naartoe? Sjaak van Schaik 

van Van Westreenen adviseurs praat u bij over het op 

dit moment zeer actuele (turbulente) onderwerp en 

wat de mogelijke impact is op de pluimveehouderij”

Verwerkt Dierlijk Eiwit 

Dierlijk eiwit zorgt voor een betere darmgezondheid 

en voor een betere conditie in zijn algemeenheid. 

Met als resultaat minder uitval, zowel bij leghennen 

als bij vleeskuikens. Bovendien is het prijstechnisch 

interessant voor pluimveehouders. 

Wilt u weten of het gebruik van diermeel ook 

interessant voor u is? Onze eigen specialisten van  

De Valk Wekerom vertellen u hier tijdens deze avond 

meer over.

MEER INFORMATIE OVER DE BIJEENKOMSTEN EN HET AANMELDEN HIERVOOR ZULLEN VOLGEN 

* Datum onder voorbehoud vanwege omstandigheden vogelgriep. 
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Deze zomer hebben we, net als vorig jaar, een spandoekenactie 
georganiseerd. Verschillende bedrijven uit het hele land kregen een brief  
en een spandoek in de bus. 

Winnaar spandoekenactie

Als dit spandoek zichtbaar werd 

opgehangen tussen woensdag  

13 juli en dinsdag 19 juli werd er 

kans gemaakt op 5 ton  

De Valk Wekerom veevoer of een 

ballonvaart. 

Winnaar
Er werd weer enthousiast 

meegedaan en veel bedrijven 

hebben gedurende de actieweek 

ons spandoek opgehangen. 

Maar er is natuurlijk maar één 

winnaar. En dat is familie Briene 

uit Wierden. Ze hebben gekozen 

voor 5 ton gratis veevoer. Het 

voer wordt geleverd tijdens de 

verspreiding van De Valkenier. 

Benieuwd? Kijk dan op onze 

website of social media. 

Dank!
We hebben wederom heel 

veel leuke en positieve reacties 

ontvangen van onze bestaande 

klanten, pioniersadressen en 

andere belangstellenden. 

Hartelijk dank daarvoor! 
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NIEUWE MEDEWERKERS

Planner 

Procesoperator 

Ik ben 52 jaar, woon in Barneveld en ben 

getrouwd met Alexandra. Samen hebben we 

een zoon en een dochter, William en Andrea. Ik 

werk sinds 1 juni 2022 op de afdeling Planning 

bij de coöperatie in Lunteren. Van 2008 tot 2018 

was ik ook werkzaam bij De Valk Wekerom als 

productiemedewerker en chauffeur. Omdat ik 

ben opgegroeid in de mengvoerderwereld via 

mijn ouders was de keuze niet zo moeilijk om 

weer terug te komen bij de coöperatie. In mijn 

vrije tijd doe ik vrijwilligerswerk en doe ik graag 

leuke dingen met mijn gezin en vrienden.

Mijn naam is Jaco Gunnink. Ik ben 52 jaar en ben 

sinds 1 juni 2022 werkzaam als procesoperator 

in de fabriek in Meppel. Ik woon in Rouveen 

samen met mijn vrouw Jacolien en we hebben 

drie jongens. De oudste is het huis al uit en 

woont samen. Ik heb ongeveer 34 jaar gewerkt 

bij dezelfde werkgever als chauffeur en in de 

productie maar door allerlei overnames werd het 

tijd om het schip te verlaten. In mijn vrije tijd mag 

ik graag klussen bij huis, wandelen en met de 

caravan Nederland verkennen.

Sjaak Versteeg

Jaco Gunnink

KORT NIEUWS
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We zijn gestart met een relatief 

laag percentage dierlijk eiwit 

zodat de kippen aan het voer met 

het zogeheten Verwerkt Dierlijk 

Eiwit (VDE) kunnen wennen. 

Gaandeweg hebben we dit 

percentage langzaam opgevoerd 

om te zien hoe de kippen hierop 

reageren. 

Theoretische 
voordelen
Naast het prijsvoordeel (voer met 

VDE is goedkoper in NonGMO 

voeders) zijn er theoretisch gezien 

ook veel voordelen aan VDE in 

pluimveevoeders. Voorbeelden 

hiervan zijn een verbeterde 

darmgezondheid, meer rust in 

de koppel, drogere mest en een 

verbeterde eischaalkwaliteit. In 

de praktijk zien we deze positieve 

resultaten ook terug. Wel verschilt 

dit per koppel. Er zijn koppels 

waarbij de resultaten gelijk zijn 

gebleven. Bij (met name oudere 

koppels) leghennen worden met 

een lagere voeropname toch 

erg goede resultaten behaald en 

blijven koppels dit ook langer 

volhouden. Bij vleeskuikens zien 

we dat de voederconversie na 

toevoeging van VDE verbetert,  

de mest droger is en hierdoor 

minder voetzoollaesies optreden. 

Biologisch voer 
met VDE
Inmiddels zijn we eind juli ook 

gestart met het leveren van 

voeders met daarin Verwerkt 

Dierlijk Eiwit voor biologische 

leghennen (zowel opfok als 

leg). Ook hierin waren wij één 

van de eerste in ons land. In de 

biologische voeders levert VDE 

een aanzienlijk prijsverschil op. 

Pluimveenutritionist Gert Kampert: 

‘Uit de kwaliteitscontroles is 

inmiddels vast komen te staan 

dat het om een zeer constant en 

hoogwaardig product gaat.’

ONDER ANDERE EEN VERBETERDE VOEDERCONVERSIE

Voordelen dierlijk 
eiwit in pluimveevoer
In de vorige Valkenier schreven we dat we op 29 maart 
2022 onze eerste vracht pluimveevoer met dierlijk eiwit 
(varkensmeel) hadden afgeleverd. Inmiddels zijn we vijf 
maanden verder. Tijd voor een update. 

Bij vleeskuikens verbetert de voederconversie na toevoeging 

van Verwerkt Dierlijk Eiwit.
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INTENSIEVE 
VEEHOUDERIJBEURS 
PAPENDAL

Op 10, 11 en 12 mei jl. was De Valk Wekerom aanwezig  
met een stand op de Nationale Intensieve Veehouderijbeurs 
in Papendal. 

KORT NIEUWS

Het was weliswaar niet zo druk 

zoals wij dat gewend zijn op 

andere beurzen, toch waren er 

verdeeld over drie dagen bijna 

4.000 beursbezoekers. Wij zijn 

positief over het verloop en 

willen u bedanken voor de goede 

gesprekken die wij met u in onze 

stand hebben gehad.

Beursactie
Tijdens de beurs hadden we een 

speciale actie.  Bezoekers aan 

onze stand konden een gratis 

proefzak voer voor hun eigen 

sector aanvragen. Er zijn heel wat 

proefzakken aangevraagd en (later) 

bezorgd. Zo ook bij de familie 

Overeem uit Harskamp (zie foto).

De familie Overeem was blij met de gratis proefzak.

Niet alleen pluimveehouders, maar ook 

u als varkenshouder kunt in het vervolg 

een taart winnen. Bij elke nieuwe uitgave 

kiest het varkensteam één of meerdere 

varkenshouders uit die iets opmerkelijks 

hebben meegemaakt of die een bijzondere 

prestatie hebben geleverd.  

Dat kunnen resultaten zijn maar ook andere 

gebeurtenissen op uw bedrijf. 

De afgelopen periode hebben twee 

EEN TAARTMOMENT 
VOOR VARKENSHOUDERS

varkenshouders een taart ontvangen. 

Harry Vaarkamp uit Barneveld heeft met 

zijn biologische varkens een heel jaar boven 

de 1000 gram groei gehaald.  

Dick Hazeleger uit Otterlo heeft meer  

dan 34 biggen gespeend. 

Heeft u zelf een taartmoment of kent u 

een collega varkenshouder die een taart 

verdient, laat het ons weten!

Het varkensteam 

NIEUWE 

ACTIE
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Het seizoen begon met mooi, 

droog weer, waarbij we pas 

laat regen kregen. In juni is er 

voldoende neerslag gevallen, 

waarna het in juli en augustus 

weer droog werd.  

Goed gevuld
Voordat de mais in de bloei kwam, 

is deze op verschillende plekken 

nog beregend. 

De maiskolven op de drogere 

percelen zijn iets kleiner dan 

die op de wat nattere percelen. 

Water blijkt nog steeds de meest 

essentiële voedingsstof te zijn. Dit 

jaar is er redelijk weinig stress in 

de mais, waardoor builenbrand en 

maiskopbrand weinig voorkomen. 

Een resistent ras helpt hier ook 

zeker bij.

Afrijpen
Mais rijpt de laatste weken 

ongeveer 3 procent per week af. 

Idealiter wordt deze geoogst als de 

kolf volledig afgerijpt is. Dan zijn 

de korrels in de kolf volledig hard 

en gevuld met zetmeel. 

Op dat moment bevat de plant 

maximaal bestendig zetmeel, met 

de hoogste VEM, de reden dat 

mais geteeld wordt. Als het blad 

van de mais dood is, heeft langer 

wachten met hakselen geen zin 

meer. Het blad moet immers 

van suiker zetmeel vormen. Ook 

als de kolf gaat hangen, stopt 

de sapstroom en vindt er geen 

verdere afrijping meer plaats. De 

onderste bladeren van de mais 

gaan altijd dood. Dit komt door 

een tekort aan licht. Als de plant te 

ver doodgaat, is de mais slecht te 

verdichten in de kuil. 

Conserveren
Een toevoegmiddel helpt om de 

kuil sneller te laten conserveren. 

Door meer bacteriën wordt het 

aanwezige suiker sneller omgezet 

in melkzuur, waardoor de PH 

sneller daalt en de conservering 

sneller voltooid is. Vanaf het 

moment dat de mais op de 

bult ligt tot het moment dat de 

kuil volledig geconserveerd is, 

treden er zowel droge stof als 

voederwaardeverliezen op. Door 

dit proces zo snel mogelijk te 

laten verlopen, treden er minder 

verliezen op. De kuil zo snel 

mogelijk luchtdicht afdekken  

helpt hierbij. De kuil 4 á 6 weken 

dicht laten om de conservering 

MAIS EN KUILGRAS

Winterrantsoen 
over het algemeen 
van goede kwaliteit
Op het moment van schrijven rijpt de mais hard af. Zeker de mais die vroeg 
gezaaid is, is al bijna rijp en klaar om te worden gehakseld. De kwaliteit van 
de mais is over het algemeen goed. En datzelfde geldt voor het kuilgras.

Door: Teus van Schaik, rundveespecialist
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plaats te laten vinden is nodig. 

Zand op de kuil verdringt lucht. Dat 

helpt bij een goede conservering.

Voorkom broei
Om de kuil zes weken dicht te 

kunnen laten, kan het handig 

zijn om nu vast wat mais over 

te kuilen in een klein kuiltje. Let 

hierbij op dat ook deze even moet 

conserveren. Doordat de kuil los 

gemaakt wordt en weer zuurstof 

bevat, kan hij gaan broeien. Door 

de kuil twee à drie weken dicht te 

leggen, wordt broei voorkomen. 

Om broei tijdens het uitkuilen te 

voorkomen kan de bovenlaag 

behandeld worden met een 

broeiremmer. Dit kan kaliumsorbaat 

zijn maar ook zout. Kaliumsorbaat 

is minder geschikt voor droge 

koeien vanwege het hoge kalium. 

1 kg zout per m2 is een beproefde 

methode. Het gewas wordt als 

het ware gepekeld. Voldoende 

voersnelheid (minimaal 1,5 meter 

per week) en goed verdichten helpt 

het beste. De kuil dichtleggen met 

een afdekkleed in plaats van een 

zeil helpt ook. Het product kan dan 

ademen. 

Graskuilen
Van de graskuilen van dit jaar 

komen de eerste uitslagen binnen. 

Over het algemeen zijn het goede 

kuilen. Het ruwe eiwit is mooi op 

peil en er zit voldoende suiker in 

met een mooie VEM. Wel zijn er 

wat nattere kuilen, waarbij het 

gras te laat de kunstmest heeft 

gehad. Dit is terug te zien aan 

een lage droge stof met een hoog 

nitraatgehalte.  Om pensverzuring 

te voorkomen, moet het melkzuur 

rond de 20 gram/DS zijn. Melkzuur 

kan een koe namelijk niet direct 

opnemen, maar moet eerst 

omgezet worden in onder andere 

propionzuur. Een overmaat aan 

melkzuur verzuurt daarom de 

pens. Ook boterzuur is bij deze 

kuilen een aandachtspunt. Als 

deze kuilen worden gecombineerd 

met de latere snede past dit mooi 

bij elkaar. De pittigere eerste snede 

past mooi bij een wat rustigere, 

grovere snede.

Mais rijpt de 
laatste weken 

ongeveer  
3 procent  

per week af. 
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VERHITTINGSLIJN IN FABRIEK IN LUNTEREN

Hittebehandeling voor gegarandeerd salmonellavrij voer
In de pluimveesector neemt de vraag naar gehygiëniseerd pluimveevoer toe. Het gaat hierbij vooral om 
gegarandeerd salmonellavrij voer voor de vermeerderingssector en voor leghennen die ingezet worden voor 
de productie van vaccineieren. Door de hittebehandeling met een verhittingslijn worden bij De Valk Wekerom 
in Lunteren ongewenste ziektekiemen afgedood waardoor het voer een zeer hoge hygiënestatus bereikt.

Verhitting stapsgewijs

Voor de verhitting van het voer worden de volgende stappen ondernomen:

-  Bij de start van een nieuwe productierun wordt de complete verhittingslijn verwarmd tot bijvoorbeeld 85 

graden. Aanwezige enterobacteriën worden gedood en het vocht wordt verdampt. 

-  Het voer wordt met een stoommixer op de gewenste temperatuur gebracht. 

-  Het voer verblijft 2 tot 6 minuten in een geïsoleerde verblijfsschroef en wordt daarmee gedurende die periode 

op temperatuur gehouden. Hierdoor worden aanwezige enterobacteriën gedood.

-  Het voer wordt in een koeler afgekoeld naar de omgevingstemperatuur. Dit gebeurt in twee batches om 

ontmenging tegen te gaan. De lucht die gebruikt wordt voor het koelen wordt voorafgaand gefilterd met 

HEPA filters (die ook in een ziekenhuisomgeving gebruikt worden) om vervuiling van buitenaf  

te voorkomen.

-  In een batchmenger worden enzymen (zoals fytase) en zuur aan het afgekoelde voer toegevoegd. 

-  Enzymen zijn gevoelig voor verhitting, daarom worden deze pas na de verhittingsstap toegevoegd. Het zuur 

wordt toegevoegd om een herbesmetting met enterobacteriën tegen te gaan. 

-  Met een trommelzeef worden eventuele kluiten verwijderd.

-  Het voer wordt opgeslagen in separate eindcellen.

-  De Valk Wekerom heeft twee vrachtwagens met een compartiment ontsmettingssysteem. Deze worden 

gebruikt om het verhitte voer te vervoeren.

Voordat de verhittingslijn in gebruik werd  genomen, zijn er diverse testen uitgevoerd.
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In de verhittingslijn wordt het voer 

met stoom tot 82-86 graden verhit. 

Het voer verblijft 2 tot 6 minuten 

op deze temperatuur. Hierdoor 

worden (schadelijke) bacteriën 

zoals salmonella’s gedood. De 

verhittingslijn is dusdanig gebouwd 

dat het een afzonderlijke fabriek 

in een fabriek betreft. De lijn is 

afgescheiden van het overige 

gedeelte van de fabriek. Daardoor 

kan het verhitte voer nooit in 

contact komen met reguliere voer.

Resultaten test
Voordat de verhittingslijn definitief 

in gebruik werd genomen, zijn 

diverse testen uitgevoerd. Zo 

zijn de voeders onderzocht op 

onder andere deeltjesgrootte 

(middels zeefanalyse), salmonella’s, 

enterobacteriën en verschillende 

indicatoren van voederwaarden 

(vet, eiwit, aminozuren et cetera). 

Daarnaast is een chemische 

analyse uitgevoerd om de 

uitwerking van de verhittingslijn 

op de stabiliteit van vitamine A, 

vitamine E en mangaan te testen. 

Uit de testresultaten kan worden 

geconcludeerd:

 -  Er is geen salmonella 

aangetoond in het controle 

voer en in het verhitte voer.

-  Er is een substantiële 

afname van het totaal aantal 

enterobacteriën.

-  Er is een lichte verhoging van 

het vochtpercentage in het 

voer.

-  Het heeft geen effect op 

voedingswaardes zoals lysine, 

zetmeel en op de stabiliteit van 

vitamines.

-  Het verhitte voer zorgt voor een 

goede darmgezondheid door 

het behoud van de structuur/

deeltjesgrootte.

Voordelen
-  Kostprijs lager dan die van 

aangezuurd voer.

-  Uit de analyses blijkt dat 

verhitting geen effect heeft op 

voedingswaarde van het voer 

en de stabiliteit van vitamines. 

-  Gegarandeerd salmonellavrij.

-  Substantiële afname van 

enterobacteriën (waarvan 

salmonella er één is).

-  Minder selectieve voeropname 

doordat deeltjes aan elkaar 

‘plakken’.

VERHITTINGSLIJN IN FABRIEK IN LUNTEREN

Hittebehandeling voor gegarandeerd salmonellavrij voer

Samenwerking AR, 
ABZ en De Valk 
Wekerom

ABZ De Samenwerking, 

AgruniekRijnvallei (AR) 

en De Valk Wekerom 

hebben gezamenlijk een 

productielijn gebouwd met 

hittebehandeling. De techniek 

voor de hittebehandeling is 

ingebouwd in een bestaande 

productielijn in de fabriek van 

De Valk Wekerom in Lunteren. 

Door een slimme keuze van 

machines en de ingebrachte 

ervaring van de drie partners is 

er een efficiënte productielijn 

opgebouwd.Delen van de verhittingslijn worden naar binnen getakeld.

15
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De Valk Wekerom produceert op 

twee locaties pluimveevoeders 

en in dit geval ook legmelen. 

In Lunteren worden legmelen 

geproduceerd zonder dierlijk eiwit, 

indien gewenst met vismeel. In 

Meppel produceren we (op de 

reguliere lijn) onder andere legmeel 

met dierlijk eiwit (varken) en 

eventueel ook met vismeel. Daarbij 

gaat het wekelijks om behoorlijk 

grote hoeveelheden.

Structuur in legmelen
Op beide locaties worden alle 

benodigde grondstoffen met 

vrachtwagens aangevoerd. Daarbij 

wisselen de verschillende vrachten 

in kwaliteit. Wanneer het aandeel 

van een bepaalde grondstof in de 

eindvoeders relatief hoog is, dan 

wisselt ook de structuur van het 

eindvoer. Bovendien slijten bij het 

verwerken van grote hoeveelheden 

diervoeders bepaalde machine-

onderdelen sneller dan normaal. 

Omdat het mengsel van 

verschillende grondstoffen door de 

fijne en grove wals gaan, slijten de 

walsen ook sneller. Naarmate het 

seizoen vordert en granen langer 

in opslag liggen, worden deze 

droger en harder. Ook dit heeft 

gevolgen voor de structuur. Neem 

bijvoorbeeld mais. Korrelmais 

wordt naarmate deze langer in 

opslag ligt harder. Zo hard zelfs 

dat het in de periode juli/augustus 

bijna vergelijkbaar is met grind. 

Zeven
Om de kwaliteit van de legmelen 

zo constant mogelijk te houden, 

nemen we dagelijks monsters 

om te zeven. In de zeeftoren 

zitten verschillende zeven met 

verschillende diameters. Door 

de legmelen regelmatig met 

elkaar te vergelijken zie je soms 

een ‘trend’ ontstaan, zoals 

meer fijne fractie. Op basis van 

deze gegevens/trends kunnen 

we besluiten om bijvoorbeeld 

de walsen bij te stellen of de 

walsrollen te vervangen door 

rollen die weer scherp zijn. 

Soms kan ook een aanpassing 

in het aandeel van een bepaalde 

grondstof een oplossing bieden. 

Mais is een belangrijke grondstof 

in de legmelen. Wanneer deze 

gaandeweg het seizoen steeds 

harder wordt, krijgen we ook te 

maken met steeds meer fijne delen 

in de mais. Bij het aanleveren van 

de mais zien we dan een groter 

aandeel ‘breukmais’ en fijnere 

delen. Daarom gaan we de mais bij 

inname zeven. In Lunteren hopen 

we daar in september 2022 mee 

te starten en in Meppel zo snel 

mogelijk. Op die manier hebben 

we straks twee fracties mais in de 

fabriek: hele mais die we kunnen 

verwerken in de legmelen en 

‘breukmais’ en fijne delen om te 

verwerken in de persmeelrecepten 

waar de structuur eigenlijk geen rol 

speelt. Zo hopen we nog meer grip 

te krijgen op de structuur van de 

legmelen en krijgt u een product 

met een veel egalere structuur. 

 

Slijtvastheid  
van de korrels
Ook de kwaliteit van korrels is van 

groot belang. U wilt immers als 

veehouder korrels voeren die zo 

min mogelijk meel bevatten. Om 

dit te bereiken hanteren we in de 

fabrieken verschillende technieken. 

In onze beide fabrieken maken we 

korrels. In Lunteren produceren 

we met name varkenskorrels, 

eendenkorrels en overige korrels. 

In Meppel produceren we op 

de reguliere lijn vleeskuiken-  en 

eendenkorrels en op de bio-lijn 

brokken voor de herkauwers en 

binnenkort ook op kleine schaal 

voor bio-varkens.

Dubbelpersen
In beide fabrieken werken 

we volgens het zogeheten 

dubbelpersen. Daarbij verdicht 

de bovenste pers de korrels op 

een iets grovere matrijs vóór. De 

onderpers maakt er vervolgens 

harde korrels van in de juiste 

diameter. Om een goede brok 

te kunnen persen moet de 

persoperator de juiste hoeveelheid 

stoom en vet toevoegen en de 

pers op de juiste wijze afgesteld 

hebben. Maar ook het persrecept 

is van groot belang evenals het 

BELANGRIJK CREDO BIJ DE PRODUCTIE VAN VEEVOEDERS

Meten is weten.
Meten is weten. Een bekende uitspraak die ook bij de productie van veevoeders 
opgaat. In dit artikel worden twee meetprocessen nader toegelicht: de structuur 
in legmelen en de slijtvastheid van de korrels. Twee belangrijke graadmeters 
voor de kwaliteit van de voeders die wij bij u afleveren.

Ook bij De Valk Wekerom!
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aandeel graan, mineralen en 

dergelijke. De operator moet 

dus met verschillende factoren 

rekening houden bij het persen 

van de korrel. Na het persen 

volgt het afkoelen van de korrel. 

Omdat de vulling van de koeler 

hierbij een grote rol speelt is het 

lastig om de korrelkwaliteit bij 

kleine (minder dan 3.000 kg) te 

kunnen garanderen. Bij De Valk 

Wekerom koelen we middels 

het tegenstroomprincipe. Dit 

houdt in dat we koele lucht van 

buitenaf door het stroomproduct 

blazen en de warme lucht via 

een buizensysteem afvoeren via 

het dak van de fabriek (uiteraard 

met afvang van stofdelen). Met 

de vrijkomende warmte wordt 

overigens de fabriek deels 

verwarmd.

Coating
Als de korrel voldoende is 

afgekoeld, gaat deze direct naar 

een zogeheten gereed product 

silo. Eventueel wordt de korrel op 

de reguliere lijn nog voorzien van 

een coating. Er wordt dan een 

vetzuur op de korrel gesproeid 

die bij het afkoelen voor een hard 

laagje op de korrel zorgt. Wanneer 

de chauffeur gaat laden, worden 

de korrels eerst nog afgezeefd 

voordat ze de bulkwagen ingaan. 

Bij de uitloop van de koeler en/

of coater neemt de operator 

monsters om deze te testen in 

de slijtvastheidstester. Daarmee 

bootsen we eigenlijk het transport 

na (bulkwagen en voersysteem bij 

de boer). In de slijtvastheidstester 

gaat gedurende een bepaalde tijd 

een hoeveelheid korrels met hoge 

snelheid rond. Daarna meten we 

de hoeveelheid korrels en gruis en 

bepalen we de hardheid van de 

korrels.

Verbeteringen
Wanneer blijkt dat de korrel 

te veel breuk/gruis geeft, dan 

zullen de operators in overleg 

met de nutritionisten het recept 

aanpassen of zal de operator de 

verdeling van de vetzuren in het 

persrecept/coater aanpassen. 

Uiteraard spelen bij de kwaliteit 

van de korrel ook de lossnelheid 

door de bulkwagenchauffeur, 

het soort silo en het soort 

voersysteem bij de veehouder een 

belangrijk rol. Daarom is het altijd 

goed om samen te kijken waar 

verbeteringen mogelijk zijn.

Door: Ben Gardenbroek, kwaliteitsmanager

Met de slijtvastheidstester wordt het transport 

nagebootst.

Een zeeftoren waarmee we bij inname de mais 

gaan zeven.

Ook bij De Valk Wekerom!
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De prijzen van granen zijn de 

afgelopen maand gedaald. Tarwe 

noteert op moment van schrijven 

€32,50. Begin dit jaar lag de 

prijs op €30,-. Na de inval in 

Oekraïne steeg de prijs naar een 

recordhoogte €42,-. Ondanks een 

tegenvallende oogst in Europa van 

zachte tarwe (123,3 miljoen ton 

in 2022 versus 129,8 miljoen ton 

in 2021) is de verwachting dat de 

prijzen richting einde van het jaar 

verder kunnen dalen. 

Graanstroom
We zien grotere oogsten in 

Rusland (recordoogst), Canada en 

Ontwikkelingen op de 
grondstoffenmarkt

de V.S. terwijl ook in Australië weer 

een grote oogst wordt verwacht. 

Ook zien we langzamerhand 

een grotere graanstroom vanuit 

Oekraïne ontstaan. Wel zijn 

er op dit moment logistieke 

problemen door de extreem lage 

waterstanden in de rivieren. De 

transportkosten stijgen hierdoor 

fors. De prijs van gerst noteert 

momenteel €30,50 per 100 kg 

franco put.

Mais
De maisprijzen liggen momenteel 

op €35,- franco put voor gewone 

mais (gmo varieteit) en voor non 

gmo mais op €37,-. De EU-oogst 

valt tegen. De raming ligt op 

55,4 miljoen ton. Vorig jaar lag 

deze nog op 69,8 miljoen ton. 

Hierdoor zal er meer worden 

geïmporteerd. Op dit moment 

zien we meer verschepingen van 

Braziliaanse mais die doorlopen tot 

en met deze winter. De oogst in 

Oekraïne lijkt ook mee te vallen en 

met goede oogsten in Argentinië 

en Brazilië in 2023 zullen de 

maisprijzen waarschijnlijk verder 

gaan dalen. 

Eiwitten
Hypro sojaschroot noteert 

momenteel €56,- franco put.  

Op korte termijn zullen de prijzen 

op een hoog niveau blijven. De 

eindvoorraden zijn niet ruim en 

het groeiseizoen in Brazilië moet 

nog beginnen. Als deze oogst 

goed uitvalt zullen de prijzen naar 

verwachting gaan dalen. Er wordt 

een oogst verwacht van 145 tot 

152 miljoen ton. Dit jaar bedraagt 

de oogst 124 tot 126 miljoen ton.                                                                                      

Raapschrootprijzen liggen aan 

de voorkant op een hoog niveau 

door een krap aanbod. Een grote 

raapcrusher staat stil na een brand. 

De prijs noteert momenteel €40,- 

per 100 kg franco put. Op langere 

termijn zien we lagere prijzen door 

een ruim aanbod van raapzaad. 

De prijzen van zonnepitschroot zijn 

ook opgelopen door een krapper 

wordende oude oogst. Bij de 

grondstoffen voor rundveevoeders 

zien we oplopende prijzen bij 

sojahullen (kleinere crush) en 

bietenpulp. Door de droogte 

verwacht men een kleinere 

bietenoogst.

Augustus 2019 

2020

2020

2021

2021

2022

2022

2023

US 52,58 49,75 44,79 48,52

EU 27 138,80 126,69 138,29 132,10

Canada 32,67 35,18 21,65 35,00

Australië 14,48 31,92 36,30 33,00

Argentinë 19,75 17,64 22,50 19,00

China 133,60 134,25 136,95 138,00

Rusland 73,61 85,35 75,16 88,00

Kazachstan 11,45 14,26 11,81 13,00

Oekraïne 29,17 25,42 33,01 19,50

India 103,60 107,86 109,59 103,00

Wereld 762,37 774,28 779,24 779,60

Een overzicht van de wereldwijde graanproductie 

in miljoen/ton.

De oorlog in Oekraïne heeft grote invloed op 
de graanprijs. Bovendien zorgt de droogte 
voor de nodige logistieke problemen.
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Sinds enige tijd krijg ik elke week 

de meetgegevens van een dertigtal 

bedrijven in mijn mailbox. Dit zijn 

de meetgegevens over continu 

metingen van temperatuur, CO2 

(kooldioxide), NH3 (ammoniak) 

en luchtvochtigheid. Er zijn in dat 

opzicht grote verschillen tussen 

bedrijven. Er zijn bedrijven die veel 

te weinig ventileren en bedrijven 

die op de juiste wijze ventileren. 

Fout
Bedrijven die ‘te veel’ ventileren 

komen we in Nederland eigenlijk 

niet meer tegen. Er zijn echter 

nog veel varkenshouders die bang 

zijn om meer te ventileren. Er 

wordt namelijk al jaren door veel 

adviseurs op gehamerd om niet 

te veel te ventileren. Maar wat 

is te veel? De algemene gezond-

heid van de varkens is al langere 

tijd steeds beter aan het worden, 

ook omdat ze op veel bedrijven 

meer ruimte gekregen hebben. 

Wat meer ventileren is dan alleen 

maar beter. Varkens gedijen beter 

bij lagere temperaturen. Vlees-

varkens worden boven de 25°C 

afdelingstemperatuur al geremd in 

de voeropname en dus ook in de 

groei. Het is dus zaak om hier zo 

veel mogelijk onder te blijven. Dit 

lukt alleen door de 

temperatuurinstelling lager te 

zetten en de ventilatiehoeveelheid 

(minimum- en maximumventilatie) 

op het juiste niveau in te stellen. 

Een te lange bandbreedte zorgt 

ook voor een hogere afdelings-

temperatuur. Een bandbreedte 

moet men zeker niet hoger dan 

5°C instellen. Een verhoging van 

de nachttemperatuurinstelling is 

helemaal fout. De nachten moeten 

juist benut worden om de warmte 

uit de stal te krijgen.

Te warm
Dus durf te ventileren. Het afbou-

wen van de temperatuur of het 

verhogen van de ventilatie-instel-

lingen dient altijd geleidelijk aan te 

gebeuren om de overgang voor de 

dieren niet te groot te maken. Of 

begin met nieuwe instellingen bij 

het opleggen van nieuwe dieren. 

Dit alles geldt niet alleen voor de 

vleesvarkens maar ook voor de 

gespeende biggen. Deze laatste 

worden ook vaak veel te warm ge-

houden. Vooral de zeugen, zowel 

in de drachtstal als in de kraamstal, 

hebben het snel te warm. Dit kan 

men ook zien aan een verhoogde 

ademhalingsfrequentie. In de 

drachtstal kan men in principe flink 

ventileren, echter in de kraamstal 

moet er altijd een compromis zijn 

met de jonge biggen.

Bij hoge buitentemperaturen valt 

het natuurlijk niet mee om de tem-

peratuur in de stal laag te houden. 

Inmiddels zijn er al veel bedrijven 

die een koelsysteem aangelegd 

hebben. Nevelkoeling is een veel 

toegepast systeem dat betaalbaar 

is en voor veel afkoeling in de stal 

zorgt. Met een dergelijk systeem 

moet men niet minder gaan ven-

tileren omdat anders een deel van 

de koeling juist weer verloren gaat. 

Ik raad bedrijven, die bang zijn 

om wat meer te gaan ventileren, 

altijd aan om als proef één of twee 

afdelingen anders in te stellen en 

te kijken of dit bevalt. Ook varkens 

houden van frisse lucht!

OOK VARKENS HOUDEN VAN FRISSE LUCHT

Durf te ventileren!
Er is mij gevraagd een luchtig artikel te schrijven over het klimaat in 
varkensstallen. Luchtig en ventilatie zijn natuurlijk zaken die goed bij elkaar 
passen, maar waar toch een verschillende uitleg aan te geven is. In dit 
artikel wil ik graag nog eens het belang van goed ventileren benadrukken.

Door Peter van der Voorst, specialist klimaatbeheersing




